

that further reports will give an account of the effective implementation of this policy”;

*Invites* the Secretary-General to inform the Administering Authority and the petitioners of this resolution in accordance with rule 93 of the rules of procedure for the Trusteeship Council.

*Twenty-eighth meeting,  
17 July 1950.*

**278 (VII). Question of medical services and public health as raised in certain petitions concerning Togoland under French administration**

*Acting* under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

*Having accepted and examined* at its seventh session, in consultation with France as the Administering Authority concerned, which designated Mr. Cédile as special representative, those parts of the following petitions which raise the questions of medical services and public health:

- (1) Petition from Mr. Mensah Komedja (T/Pet.6/22-7/17),
- (2) Petition from Ata-Quam-Dessou, Chief of the Adjigos, and four other Chiefs (T/Pet.6/46-7/53),
- (3) Petition from the Committee of the *Unité togolaise* (Sokodé Section) (T/Pet.6/61-7/70),
- (4) Petition from the Traditional Chiefs and Notables of the Political Group, *Unité togolaise du Centre* (T/Pet.6/54-7/61),
- (5) Petition from Messrs. Georges Komotane and Awanou Nambiema in the name of the population of Mango (T/Pet.6/64-7/73),
- (6) Petition from the *Assemblée représentative du Togo* (T/Pet.6/23-7/21),

*Having taken note* of the oral statement of the special representative on this subject as well as of the assurance given by the Administering Authority that it constantly endeavoured to improve the medical and public health services in the Territory,

*Having taken note* of the observations of the United Nations Visiting Mission to West Africa on the question of medical services in Togoland under French administration (T/464, part 2, chapter III),

*The Trusteeship Council*

*Decides* to inform the petitioners that the question of medical services and public health has been and will be examined in connexion with its examination of the annual reports of the Administering Authority on the administration of the Territory;

*Expresses the hope* that the Administering Authority will continue to give special attention to the improvement of conditions for pregnant women, nursing mothers, and infants;

*Draws the attention* of the petitioners to the recommendation on medical services and public health adopted by the Trusteeship Council at its seventh session in connexion with its examination of the 1948 annual report on the administration of the Territory, the text of which reads as follows:<sup>31</sup>

<sup>31</sup> See *Official Records of the fifth session of the General Assembly, Supplement No. 4*, page 93.

raciale ont été éliminés, et exprime l'espoir que les prochains rapports rendront compte de la mise en vigueur effective de cette politique”;

*Invite* le Secrétaire général à porter la présente résolution à la connaissance de l'Autorité chargée de l'administration et à celle des pétitionnaires, conformément à l'article 93 du règlement intérieur du Conseil de tutelle.

*Vingt-huitième séance,  
17 juillet 1950.*

**278 (VII). Questions des services médicaux et de la santé publique, soulevées dans certaines pétitions concernant le Togo sous administration française**

*Agissant* en vertu de l'Article 87 b de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

*Ayant reçu et examiné* à sa septième session, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question, laquelle a désigné M. Cédile comme représentant spécial, les passages des pétitions ci-après qui soulèvent les questions des services médicaux et de la santé publique:

- 1) Pétition de M. Mensah Komedja (T/Pét.6/22-7/17),
- 2) Pétition de Ata Quam-Dessou, chef des Adjigos et de quatre autres chefs (T/Pét.6/46-7/53),
- 3) Pétition du Comité de l'Unité togolaise, section locale de Sokodé (T/Pét.6/61-7/70),
- 4) Pétition des chefs traditionnels et notables du groupe politique: Unité togolaise du Centre (T/Pét.6/54-7/61),
- 5) Pétition de MM. Georges Komotane et Awanou Nambiema au nom de la population de Mango (T/Pét.6/64-7/73),
- 6) Pétition de l'Assemblée représentative du Togo (T/Pét.6/23-7/21),

*Ayant pris acte* de la déclaration verbale du représentant spécial sur cette question, ainsi que de l'assurance donnée par l'Autorité chargée de l'administration, qu'elle s'efforce d'améliorer constamment les services médicaux et de la santé publique dans le Territoire,

*Ayant pris note* des observations de la Mission de visite des Nations Unies dans les Territoires sous tutelle de l'Afrique occidentale sur la question des services médicaux au Togo sous administration française (T/464, partie II, chapitre III),

*Le Conseil de tutelle*

*Décide* de faire savoir aux pétitionnaires que les questions des services médicaux et de la santé publique ont été et seront étudiées à l'occasion de l'examen par le Conseil des rapports annuels de l'Autorité chargée de l'administration sur l'administration du Territoire;

*Exprime l'espoir* que l'Autorité chargée de l'administration continuera à accorder une attention toute particulière à l'amélioration du sort des femmes enceintes, des mères qui allaitent et des nourrissons;

*Attire l'attention* des pétitionnaires sur la recommandation relative aux services médicaux et à la santé publique que le Conseil de tutelle a adoptée à sa septième session à l'occasion de l'examen du rapport annuel relatif à l'administration du Territoire, pour 1948, et qui est ainsi conçue<sup>31</sup>:

<sup>31</sup> Voir *Documents officiels de la cinquième session de l'Assemblée générale, Supplément No 4*.

"The Council, noting the outbreak of epidemics of cerebro-spinal meningitis in the sub-division of Lama-Kara in 1949 in far greater proportion than in previous years and the existence of conditions in the sub-division propitious for such epidemics, i.e., high population density, large markets held every six days in each canton, and the proximity to Dahomey where epidemics occurred in previous years, and noting further that the road system and the existence of a sleeping-sickness camp in each canton facilitated the task of combating the epidemic; urges that the Administering Authority intensify its efforts to control the spread of the disease by all means possible, including an increased staff of doctors serving centres established to treat the disease.

"The Council, noting the impression made upon the Visiting Mission by the plans, vastness and modernity of the new hospital being constructed at Lomé, commends the Administering Authority for the steps taken in the field of public health, in particular the increase in budgetary expenditures for health purposes and the opening, during 1948, of a hospital and eight rural dispensaries. The Council considers that the Administering Authority should give particular attention to the training of African medical personnel in greater numbers.

"The Council concurs with the tribute paid by the Visiting Mission to the zeal of the French women, who with the assistance and guidance of the Administering Authority, devote themselves with remarkable enthusiasm and selflessness to the thankless task of providing the lepers at the isolation and treatment centre at Abota with the help and attention their sad condition demands.";

*Invites* the Secretary-General to inform the Administering Authority and the petitioners of this resolution in accordance with rule 93 of the rules of procedure for the Trusteeship Council.

*Twenty-eighth meeting,  
17 July 1950.*

**279. (VII). Question of alcoholic beverages as raised in certain petitions concerning Togoland under French administration**

*Acting* under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

*Having accepted and examined* at its seventh session, in consultation with France as the Administering Authority concerned, which designated Mr. Cédile as special representative, those parts of the following petitions which raise the question of alcoholic beverages:

- (1) Petition from the Committee of the *Unité togolaise*, Sokodé Section (T/Pet.6/61-7/70);
- (2) Petition from the *Assemblée représentative du Togo* (T/Pet.6/23-7/21);
- (3) Petition from Mr. D. A. Kumadi (T/Pet.6/39-7/40),

"Le Conseil, constatant que des épidémies de méningite cérébro-spinale se sont déclarées en 1949 dans la subdivision de Lama-Kara, où elles ont pris beaucoup plus d'ampleur que les années précédentes; constatant aussi qu'il existe dans cette subdivision des conditions favorables à ce genre d'épidémie, à savoir une forte densité de population, des marchés importants qui se tiennent tous les six jours dans chaque canton, et la proximité du Dahomey, qui a été le siège d'épidémies au cours des années écoulées; constatant, par ailleurs, que le réseau routier et l'existence, dans chaque canton, d'un camp réservé aux sommeilleux facilitaient la lutte contre l'épidémie; presse l'Autorité chargée de l'administration d'intensifier ses efforts en vue de combattre par tous les moyens possibles la propagation de la maladie, et notamment en affectant un plus grand nombre de médecins aux centres créés pour traiter les malades.

"Le Conseil, constatant l'impression qu'ont produite sur la Mission de visite le plan et le caractère vaste et moderne du nouvel hôpital en construction à Lomé, félicite l'Autorité chargée de l'administration des mesures prises dans le domaine de la santé publique, et en particulier de l'augmentation des dépenses budgétaires affectées à la santé publique et de l'ouverture, au cours de 1948, d'un hôpital et de huit dispensaires ruraux. Le Conseil estime que l'Autorité chargée de l'administration devrait veiller particulièrement à assurer la formation d'un personnel médical africain plus nombreux.

"Le Conseil s'associe à l'hommage que la Mission de visite a rendu au zèle des femmes françaises qui, aidées et conseillées par l'Autorité chargée de l'administration, se consacrent, avec un enthousiasme et un désintéressement remarquables, à la tâche ingrate de fournir aux lépreux du centre d'isolement et de traitement d'Abota l'aide et les soins qu'exige leur triste état.";

*Invite* le Secrétaire général à porter la présente résolution à la connaissance de l'Autorité chargée de l'administration et à celle des pétitionnaires, conformément à l'article 93 du règlement intérieur du Conseil de tutelle.

*Vingt-huitième séance,  
17 juillet 1950.*

**279 (VII). Question des boissons alcooliques soulevée dans certaines pétitions concernant le Togo sous administration française**

*Agissant* en vertu de l'Article 87 b de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

*Ayant reçu et examiné* à sa septième session, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question, laquelle a désigné M. Cédile comme représentant spécial, les passages des pétitions ci-après qui soulèvent la question des boissons alcooliques:

- 1) Pétition du Comité de l'Unité togolaise, section locale de Sokodé (T/Pét.6/61-7/70),
- 2) Pétition de l'Assemblée représentative du Togo (T/Pét.6/23-7/21),
- 3) Pétition de M. D. A. Kumadi (T/Pét.6/39-7/40),